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POLÍTICA 

Josep Sànchez Llibre, portaveu adjunt de 

CiU al Congrés dels Diputats, nega que 
els bascos hagin aconseguit més del 

govern de l'Estat que els catalans. Critica 
el PP perquè la seva manca d'experiència 
ha cijat una imatge equivocada sobre els 

aímds del nou finançament autonòmic. 
ICIXÍ 

La cara visible d'Unió Democràtica a 
Madrid qualifica de «fita històrica» el nou 
model de finançament, però adverteix que 
s'haurà de replantejar abans de l'any 2000. 
Sànchez Llibre recorda que el seu partit 
aposta per un model confederal en tots 
els àmbits menys en l'econòmic. 

ANA VILLA VERDE / SAÚL GORDILIO 

C reu que CiU no ha sabut negociar 
amb el PP i que els nacionalistes 

bascos ho han fet millor que vostès? 
—«Això és totalment fals i injust. Els 

nacionalistes bascos s'han portat exac
tament el mateix que van pactar ets 
dies previs al debat d'investidura del 
senyor Aznar. I nosaltres també ens hem 
emportat el que vam pactar aquells 54 
dies de negociacions per poder votar 
favorablement el senyor Aznar. El que 
ha hagut és manca d'estratègia política 
per part de! PP, pactant l'últim dia a 
altes hores de la matinada i mentre s'es
tava debatent la llei més important del 
pressupost general de l'Estat. Això ha 
comportat que la visualització del pacte, 
que no era res més que els compromisos 
del maig, provoqués certes confusions. 
La nocturnitat ha fet que mediàticament 
es visualitzés que els bascos han acon
seguit més que els catalans. Els catalans 
vam ser molt més ràpids i eficaços que 
els bascos. Vam estar l'agost i el setembre 
tractant el sistema de finançament au
tonòmic i de la sanitat i, quan ho vam 
aconseguir, ja vam dir que donaríem 
el vot afirmatiu al pressupost. Els bascos 
no van fer-ho així. La manca d'estratègia 
i sensibilitat poütica del PP ha donat 
una visió totalment equivocada.» 

—Però, i els impostos especials? 
—«El que han aconseguit els bascos 

amb els impostos especials és una rei
vindicació que nosaltres vam plantejar 
quan vam negociar amb el PP el nou 
sistema de fínançament. Quan vam posar 
sobre la taula la cessió de la gestió dels 
impKïstos especials, el PP ens va dir que 
era totalment impossible per motius tèc
nics. Ara, atès que han desaparegut els 
problemes tècnics, nosaltres plantejarem 
la mateixa reivindicació. I segurament 
ho farem pel pressupost del 1998.» 

—Admet que els problemes no s'han 
resolt fins que han pressionat els bascos? 

—«Van desaparèixer en el moment 
en què el PNB va signar amb el PP 
la possibilitat de la seva cessió, quatre 
dies després del sopar del Majestic. En 
aquell moment CiU tenia altres qües
tions molt més importants que els im
postos especials; el nou sistema de fí
nançament, per exemple. És una pena 
que després d'aquest èxit de CiU, això 
hagi quedat devaluat per l'objectiu acon
seguit pel PNB. Nosaltres teníem dues 
qüestions fonamentals; el nou sistema 

de finançament autonò
mic —la cessió del 30%, 
la sobirania sobre els im
postos cedits— i volíem 
la primera pedra per al 
finançament de la sani
tat. I ho hem aconseguit. 
Per això, els objectius de 
CiU s'han assolit al cent 
per cent. Els impostos 
especials són una fíta per 
al 1998.» 

—Alguna cosa deu 
haver quan la imatge 
que queda és que els 
bascos són més espavi
lats. Han hagut crítiques 
sobre la descoordinació o la manca d'in
terlocutors clars de CiU al Congrés. 

—«Crec que aquestes crítiques són 
totalment injustes. Hem aconseguit els 
objectius que ens vam proposar. El sis
tema de finançament que entrarà en 
vigor t'l de gener del 1997 és totalment 
innovador, una fita històrica. L'única crí
tica és la manera com s'ha recollit en 
els mitjans de comunicació. Els bascos 
sí que ens han guanyat aquesta batalla.» 

«Hem aconseguit un nou 

sistema de finançament 

autonòmic i la primera 

pedra pel finançament 

del sistema sanitari. Els 

objectius de CiU s'han 

aconseguit al 100% i eh 

impostos especials són 

una fiia per al 1998.» 

—La inexperiència 
del PP els ha jugat una 
mata passada? 

—«La veritat és que 
no ens ha beneficiat en 
absolut. Hem aconse
guit un gran objectiu, 
però la manca de sen
sibilitat i d'experiència 
del PP ho ha contra-
rrestat.» 

—El PP al·lega pro
blemes amb els inter
locutors de CiU. Pro
blemes que no s'han re
solt fins que Jordi Pujol 
ha intervingut a Madrid. 

—«EI president de la GeneraUtat ha 
fet un repàs de tots els acords per veure 
en quina situació ens trobàvem I per 
plantejar qüestions de futur. Però en 
cap moment han fallat els negociadors. 
Tant Joaquim Molins, que ha pilotat 
les negociacions del pacte acompanyat 
de Macià Alavedra, de Francesc Homs 
i de mi mateix, hem fet bé les coses. 
Hem aconseguit els objectius. No crec 
que hagin hagut malentesos ni falta de 

«Som humans i ens equivoquem» 
A.V. / S.G. 

Ç^ om és que CiU 
^ ^ \ / ha reconegut en 
el Congrés que l'Aragó 
és una nacionalitat? 

—-«Va haver-hi un 
error en la votació, una 
manca de sincronitza
ció entre el ponent Jo
sep López de Lerma 
i ta persona que decidia 
què s'havia de votar. 
Penso que s'ha de mi
rar el fons de la qüestió 
i observar què va dir 
el senyor López de Ler
ma, que va fer una gran 
intervenció. Va dir que 
CiU s'abstindria en el 
reconeixement de na
cionalitat històrica a 
l'Aragó. Va haver-hi un 
error de comunicació, 
res més. Ara bé, encara 
que nosaltres ens ha
guéssim abstingut, la 

qüestió hagués prospe
rat igualment. Només 
cal dir que els polítics 
també som humans i 
ens e q u i v o q u e m . 
Aquest ha sigut un 
error que no li costarà 
absolutament res a Ca
talunya. L'important és 
el que queda al diari 
de sessions i que la nos
tra posició no ha estat 
determinant.» 

—Quin tipus d'opo
sició creu que fan els 
socialistes? 

—«Es mouen en els 
paràmetres normals 
d'un partit de l'oposi
ció. Crec que haurien 
de tenir unes actituds 
diferents respecte el 
nou sistema de finan
çament i hem de re
cordar que ells van po
sar la primera pedra 
pactant amb nosaltres. 

Entenc que ara l'opo
sició ha de fer mans 
i mànigues per recupe
rar el poder i els toca 
fer aquest paper.» 

—Com interpreta 
que la Joventut Nacio
nalista de Catalunya 
(JNC) hagi demanat la 
fusió de CDC i UDC? 

—«Aquesta no és 
una reivindicació nova. 
Per haver-hi fusió ha 
d'haver !a voluntat po
lítica dels partits. I no
saltres no ens volem fu
sionar. Els planteja
ments són molt clars.» 

—La JNC també de
fensa periòdicament la 
independència de Ca
talunya. 

—«Respecto tes opi
nions de les joventuts 
del nostre soci però no 
comparteixo les seves 
manifestacions.» 

coordinació. El que ha passat és que, 
mediàticament, el gat a l'aigua se l'iian 
emportat els bascos. En cap moment 
hi ha hagut manca de direcció. Vull 
trencar una llança en favor de Molins.» 

—Com és que, tot I el pacte, l'Estat 
contempla menys inversions a Catalunya 
que en anteriors legislatures? 

—«És cert que en el projecte de pres
supost manquen inversions, però amb 
el procés parlamentari aconseguirem in
corporar totes aquelles actuacions que 
havíem pactat amb el PP. En funció 
del nombre d'habitants que té Catalunya 
i tenint en compte els convenis signats, 
hem de rebre una inversió en infraes-
tructures d'entre el 13 i el 15% de totes 
les que es fan a l'Estàt. Estem convençuts 
que les esmenes de CiU seran ben trac
tades. Estem parlant de 30.000 milions.» 

—Però el govern ja ha dit que no 
troba assumibles les esmenes de CiU. 

—«El govern haurà de complir allò 
a què es va comprometre. Una de les 
qüestions que no estan escrites però que 
van assumir verbalment és que Catalunya 
ha de disposar de les inversions d'in-
fraestnictura en funció de la població. 
Per què hem de rebre menys que Va
lència, Extremadura o Andalusia? No
saltres aportem com el que més i, per 
tant, hem de rebre el que ens correspon. 
La manca d'experiència del PP ha tomat 
a ser un factor determinant. No els ha
gués costat absolutament res incloure 
les inversions des d'un principi. I ho 
podien haver fet amb inversions que 
nosaltres ja els havíem plantejat, com 
la variant de Cervera, la remodelació 
dels barris, el camí d'Igualada, els laterals 
de rA-7, et desdoblament del tram 
Olot-Besalú, el soterrament dels ferro
carrils a Sant Feliu del Llobregat, les 
rieres del Maresme, etcètera.» 

—Els catalans demanen cafè per a 
tots mentre els bascos s'enduen més? 

—«Els catalans hem plantejat uns can
vis importants quant al fínançament. Ho 
hem demanat per Catalunya i la resta 
de l'Estat ha anat a remolc. Arribarà 
un moment en què ens haurem de plan
tejar que això no pot ser així. De mo
ment, cada vegada que Catalunya de
mana una cosa s'ha fet extensiu a la 
resta d'autonomies. En canvi, els bascos 
intenten aprofundir en un sistema ex
clusiu per a ells i el que aconsegueixen 
és només seu. Des d'aquesta legislatura 
fins a l'horitzó de l'any 2000, s'haurà 
de plantejar un nou desenvolupament 
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